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محمدرضا عارف درخصوص ســخنان رهبر 
انقــاب درباره لــزوم برگــزاری انتخاباتی 
مشارکتی و با حضور همه جناح های سیاسی 
کشور و در پاســخ به این سوال که مخاطب 
ســخنان رهبری چه کسانی هستند؟ گفت: 
همانگونــه کــه قابل پیش بینی بــود برای 
رهبری انقاب برگزاری انتخاباتی با مشارکت 
بالا و با تضمین امنیت و ســامت انتخابات 

بسیار بااهمیت است که در گذشته نیز شاهد 
رهنمودهای ایشــان به نهادهــای نظارتی و 
اجرایی انتخابات بوده ایم که متاســفانه علی 
رغم اینکه متولیــان این نهادها خود را پیرو 
رهبــری و ولایت فقیه می داننــد اما نتیجه 
اقدامات آنها در تایید صاحیت کاندیداها در 
چند انتخابات اخیر عما برخاف توصیه های 

رهبری بوده است.

وی در همین راســتا افزود: بــه نظر من در 
درجــه اول مخاطــب اصلی ســخنان مقام 
معظم رهبری  نهادهای نظارتی امر انتخابات 
هســتند که می تواننــد در چارچوب قانون 
زمینه را برای حضور همه افکار و عقاید درون 
نظام برای یک انتخابات رقابتی فراهم کنند. 
متاســفانه نهادهای اجرایی در ابتدای امر با 
رد صاحیت هایی که انجــام دادند برخاف 
رهنمودهای رهبری عمــل کردند و انتظار 
این است هیات های نظارت استانی و شورای 
نگهبان خطای نهادهای اجرایی انتخابات را 
جبران کنند. عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تاکید کــرد: با عناوینی همچون »عدم 
التزام به نظام« بســیاری از چهره های موجه 
و شایســته را رد صاحیت کرده اند؛ غافل از 
اینکه وقتی فردی برای انتخاباتی که در نظام 
جمهوری اسامی برگزار می شود کاندیدا می 

شود یعنی به آن نظام وفادار است.
عارف خاطرنشان کرد: جای تاسف است که 
برخی قبل از تصمیم گیری نهادهای نظارتی 
در رســانه هایی که با پول بیــت المال اداره 
می شوند خواستار رد صاحیت افرادی می 
شوند که در این نظام مسئولیت های کلیدی 
داشــتند و همین افراد و رســانه ها خود را 
انقابی دوآتیشه می دانند؟ چه کسی به این 
افراد چنین مجوزی داده که اینگونه بی پروا 

خواستار رد صاحیت افراد شوند؟
موجی از ناامیدی را در بدنه جامعه 

بخصوص نسل جوان را شاهد هستیم
وی به موضوع مشارکت حداکثری و برگزاری 
انتخابات پرشــور در انتخابات اشــاره کرد و 
گفــت: در چند آینده کــه مدت زمان کمی 
هــم به برگزاری انتخابات باقی مانده اســت 
باید همه به ویژه مســئولان اجرایی، قضایی 

و نهادهای انتظامی و امنیتی تمام تاششان 
ارتقاء »امید« مردم باشند متاسفانه به دلیل 
ســوءتدبیرهای صورت گرفته در چند سال 
گذشته بویژه از حوادث سال گذشته تاکنون 
موجی از ناامیدی را در بدنه جامعه بخصوص 

نسل جوان را شاهد هستیم. 
نتیجه مشارکت حداقلی مردم تشکیل 

مجلس و دولتی ضعیف بوده است
 رئیــس بنیاد امیــد ایرانیان به مشــارکت 
حداقلی مردم در چند انتخابات اخیر اشــاره 
کرد و گفت: نتیجه مشــارکت حداقلی مردم 
تشــکیل مجلس و دولتی ضعیف بوده است 
که امروز با عملکرد نامطلوب این دو نهاد مهم 
شاهد نارضایتی قشر وســیعی از حاکمیت 
هستیم که در صورت تداوم این وضعیت نمی 
توان چشم انداز مثبتی را برای بهبود وضعیت 

مردم انتظار داشت.

عارف: 

نمی توان با شیوه حکمرانی دهه 60 کشور را اداره کرد

تلاش هایی برای برخورد قاطع با عناصر حادثه 
تروریستی راسک در دست اقدام است

ابراهیم عزیزی در ســفر به استان سیستان و بلوچستان جهت بررسی میدانی 
ابعاد حادثه تروریستی راسک، گفت: نیروهای انتظامی در حادثه راسک از جان 
خود مایه گذاشت و جانفشانی کرد تا جیش الظلم به اهدافی که دنبال می کرد، 
نرسد. این موضوعی است که هیات اعزامی کمیسیون به آن رسیده است. البته 
منطقه انتظامی در محل مرز از اســتاندارد های لازم برخوردار نبوده و شرایط 
حفاظت فیزیکی نیز استاندارد نبود اما عناصر انتظامی در مرز شجاعانه و مردانه 
دفاع کردند و مانع ســقوط منطقه انتظامی شدند و باعث شدند که مزدوران 

جیش الظلم از منطقه فرار کنند.
 نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس ادامه داد: کمیسیون در حال بررسی 
مولفه های قبل و بعد از وقوع حادثه است. ما نظرات کمیسیون را با رعایت تمام 
ماحظات به مســئولان مربوطه منعکس خواهیم کــرد تا مورد پیگیری قرار 
گیرد؛ باز هم می گویم نیروی انتظامی در این حادثه جانفشانی کرده و پرسنل 

زحمت کش در مرز راسک تا پای جان ایستادگی کردند.
وی افزود: تاش های بســیار خوبی برای پیگیری و برخورد قاطع با عناصر این 
حادثه در دست اقدام است. تمام نیروهای نظامی و انتظامی منطقه با حساسیت 
و قدرت به دنبال برخورد قاطع و کوبنده با عوامل داخلی و خارجی این حادثه 
هستند. عزیزی بیان کرد: عناصر ضد انقاب بویژه جیش الظلم و سایر عناصری 
که در یک رویکرد ضد منافع ملت ایران در هم تنیده شده اند، باید بدانند که 
پاســخ قاطع و کوبنده ای را دریافت خواهند کــرد و به هیچ وجه جمهوری 
اسامی ایران اجازه تکرار این اقدامات را به آنها نخواهد داد. در حوزه دیپلماسی 
نیز وزارت امور خارجه کشورمان با حساسیت و جدیت این موضوع را پیگیری 
کند و کشــورهای همسایه را وادار به جلوگیری از اقدامات این چنینی کند تا 
اجازه ندهند برخی از عناصر مخل امنیت کشــور ایران از طریق کشورهایشان 

دست به چنین اقداماتی بزنند.

رسولی: 

عارف به دنبال رقابت انتخاباتی است
سید حسن رسولی در گفت  وگو با خبرنگار احزاب ایرنا، درباره الزامات حضور 
گســترده در انتخابات گفت: در سطح کان مهمترین زمینه تحقق مشارکت 
حداکثری کسب رضایت اکثر مردم ایران از نظام حکمرانی کشور است. به هر 
نســبتی که مردم از وضع زندگی خود رضایت بیشتری داشته باشند به همان 

نسبت رغبت و انگیزه کافی برای مشارکت سیاسی خواهند داشت.
وی افزود: در ســطح دوم وزارت کشور، هیئت های اجرایی و نظارتی مرکزی و 
استانی و نیز شورای نگهبان باید برای پرشورسازی انتخابات بسترسازی کنند 
و به هر میزان که در بخش رسیدگی به صاحیت ها قائل به کمک بیشتر برای 
تحقق انتخاباتی رقابتی باشند، به همان میزان مشارکت بیشتر خواهد شد چون 
امکان انتخاب شــدن و انتخاب کردن، برای تعداد بیشــتری از رای دهندگان 
فراهم می شــود. عضو بنیاد باران تصریح کرد: تا ۱۵ دی ماه که آخرین فرصت 
اعام بررسی صاحیت هاست، باید منتظر ماند و دید که خروجی این بررسی 
چه خواهد بود، اگر تصویر امیدبخش باشد به همان میزان به مشارکت بیشتر 

می توان امیدوار بود در غیر این صورت اتفاقی رخ نمی دهد.
وی صندوق رای را اصل اساسی دانست و اظهار کرد: دو متغیر رضایت عمومی 
و درجه آزادی انتخابات مسیری را برای افکار عمومی می گشاید تا با مشاهده و 
تجزیه و تحلیل دقیق شرایط موجود، امکان انتخاب سَبک رفتاری برای افراد و 
جریانات سیاسی فراهم شود. طبق گفته رهبری رقابت باید واقعی و سالم باشد 

و فقط صرف برگزاری این رویداد نمی تواند راهگشا باشد.
عضو جبهه اصاحات با بیان اینکــه انتخابات مجلس در ۲۰۸ حوزه انتخابیه 
برگزار خواهد شد و برحسب تجارب پیشین، ممکن است شاهد آرایش سیاسی 
و انتخاباتی متفاوتی از نامزدهای تایید صاحیت شده باشیم، گفت: با توجه به 
این مهم عدم مشارکت در انتخابات سیاست صحیحی نیست، مشارکت بی قید 
و شــرط هم بی معناست و گزینه سوم یعنی مشارکت مشروط به وجود امکان 
رقابت در حوزه های انتخاباتی سراسر کشور می تواند سناریو واقع بینانه ای باشد.
رسولی در توضیح دیدگاه حضور مشروط در انتخابات گفت: ممکن است فردی 
از همفکران من در شهر )الف( نباشد و امکان مشارکت فراهم نباشد اما ممکن 
است در شهر )ب( فردی از جریان مورد نظر من حضور داشته باشد و از این رو 

نباید به موضوع صفر و صدی نگاه کرد.
عضو بنیاد امید ایرانیان درباره فعالیت هــای انتخاباتی این بنیاد و محمدرضا 
عارف رئیس آن گفت: بنیــاد امید ایرانیان به عنوان بخش دیگری از ظرفیت 
جبهــه اصاحات در حــال رهگیری و رصد تحولات انتخاباتی اســت اما این 
فعالیت ها، جهت گیری ها و سیاســت گذاری ها منوط به تصمیماتی اســت که 
نهادهــای نظارتــی و اجرایی می گیرند. تصمیماتی کــه تاثیر وضعی بر همه 
جریانات سیاسی از جمله اصاح طلبان خواهند داشت که با رویت این آثار در 
قالب فهرست تاییدشدگان پس از ۱۵ دی، از سوی هیئت های نظارتی استانی، 
با تصویر واقع بینانه تری از صحنه رقابت روبرو می شویم و در آن صورت با تکیه 

بر اطاعات به دست آمده امکان سیاستگذاری بهتر به وجود خواهد آمد.
وی جلســات عارف با برخی استانداران ادوار اصاح طلب را هم از ظرفیت های 
جریان اصاحات دانست و گفت: این جلسات به صورت مرتب و منظم برگزار 
می شود اما هنوز تصمیمی درباره ارائه لیست گرفته نشده است . عارف هم مانند 
اکثریت اصاح طلبان آرزوی انتخابات رقابتی و مشــارکت بالا را دارد اما او هم 
ماننــد دیگر اصاح طلبان اختیاری در صحنه آرایی ندارد، بنابراین باید منتظر 

ماند و دید با چه آرایش انتخاباتی مواجه خواهیم شد.

عذرخواهی نماینده کاشمر از رئیس جمهوری
حجت الاســام جواد نیک بین نماینده کاشمر در مجلس در پی طرح اطاعات 
نادرســت هنگام نطق میان دســتور روز خود در روز سه شنبه هفته گذشته در 
مجلس از رئیسی عذرخواهی کرد. وی در این نامه آورده است: احتراما اینجانب 
روز گذشته در نطق ساعت یازده و سی دقیقه اشتباها در توضیح خرج و برج به 
جای ۲ میلیارد تومان، ۲۰۰ میلیارد تومان بیان کردم، لذا بدین وســیله ضمن 
عذرخواهی اشــتباه خود را تصحیح می کنم. در ضمن این عذرخواهی نکاتی را 

خدمتتان تقدیم می کنم.
۱ – خواهشمندم دستور دهید گشت ارشاد مسوولین بصورت جدی راه اندازی 

شود.
۲ – خواهشمندم بیشتر و صمیمی تر با مردم حرف بزنید، توضیح دهید، صریح 
بفرمایید قبل از آنکه مردم موضوعات را از رسانه های بیگانه، آنهم وارونه، بشنوند.
۳ – قبل از آنکه چای دبش، تبدیل به چای دبشــی برای نظام شــود، کامل با 

مردم صحبت کنید.
۴ – پروژه های نیمه تمام را که در ســفرهای اســتانی، قول به انجام داده اید، 
حتما دستور فرمایید که یک تیم نسبت به روند پروژه ها اطاع پیدا نمایند و به 
حضرتعالی گزارش دهند. بعنوان مثال جاده شادمهر به کاشمر )جاده مرگ( روند 

بسیار کندی دارد، که در صورت حمایت می توان در بهمن ۱۴۰۳ افتتاح شود.

تروریسم

احزاب

مجلس

گروه سیاســی- فخری سادات مسجی: 
نمایندگان مجلس شــورای اســامی پس از 
ســفر هفته گذشــته به حوزه های انتخبیه و 
مراجعت از آن در جلســه علنی روز یکشنبه 

به موضوعات مختلف پرداختند.
یکی از مهمتریــن موضوعاتی که آنها درباره 
آن اظهار نظر کردند، بیانیه مشترک روسیه با 
کشورهای عربی درباره جزایر سه گانه ایرانی 

بود.
باید عمل متقابلی نسبت به اقدام 

روسیه انجام داد
وحید جال زاده رئیس کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس، در واکنش 
به بیانیه نشســت مجمع همــکاری عرب و 
روســیه گفت: همه دانشمندان علم جغرافیا 
متفق القــول برایــن باورند که طبق اســناد 
رسمی و قدیمی جزایر سه گانه و خلیج فارس 
متعلق به جمهوری اسامی است هیچ شک و 
شــبهه ای از لحاظ علمی وجود ندارد که این 

جزایر متعلق به ایران است.
وی ادامه داد: دولت امارات سال هاســت که 
با توهم در پی مالکیت جزائر ســه گانه است 
که جمهوری اســامی ایران بارها و بارها به 
این ادعاهای امارات پاســخ رسمی داده است 
منتهی دولت امارات در جلسات متعدد شورای 
همکاری خلیج فارس و جلسات با کشورها از 
جمله چین، روسیه، اروپا و آمریکا تاش کرده 

که این بند را در قطعنامه ها بگنجاند.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شورای اسامی یادآور شد: هر 
بار که این قطعنامه ها صادر شــده کارگزاران 
جمهوری اســامی ایــران اعــم از دولت و 
مجلس شورای اســامی آن را محکوم و رد 
کردند؛ اتفاقی که اخیرا رخ داده این است که 
کشورهای عربی با روسیه در نشستی بیانیه ای 
صادر کرده و در بنــدی از آن ادعایی درباره 
جزائر سه گانه ایرانی مطرح کرده اند که در آن 

مجمع روسیه هم بوده است.
جــال زاده ادامه داد: به نظــر می آید وقتی 
اشــتباهی تکرار می شــود عمدی بودن آن 
تقویت می شود؛ روسیه دیگر مثل دفعه قبل 
نمی تواند بگویــد که بیانیــه را نخوانده و یا 

اطاعی از این بند نداشته است.
وی یادآور شد: روسیه دفعه قبل گفته بود که 
نمی دانســته این موضوع برای افکار عمومی 
ایران و مســئولان اینقدر اهمیت دارد. دفعه 
قبل واکنــش نمایندگان و مســئولان عالی 
جمهوری اسامی ایران نسبت به این موضوع 
را دیدند پس این سری نمی توانند بگویند که 
متوجــه وجود این بنــد در قطعنامه انتهایی 
نشست در مراکش نشده اند لذا بهترین اقدام 
از سوی جمهوری اسامی ایران عمل متقابل 

در عرصه روابط بین الملل است.
جــال زاده دربــاره عمل متقابل نســبت به 
روسیه اظهار کرد: سال هاست روسیه و برخی 
کشورهای پیرامونی در خصوص برخی مناطق 
بحث دارند و نســبت به ادعاهای کشورهای 
همســایه خود اقدامات دیپلماتیک را انجام 
می دهنــد در ایــن موارد عمدتــا جمهوری 

اســامی ایران طرف حقــوق بین الملل بوده 
لــذا ما می توانیم پروژه های جدیدی در حوزه 
سیاست خارجی باز کنیم و ادعاها را پیگیری 
و رسیدگی کرده و موضع  متقابل گرفته شود.

وی همچنین بیان کرد: در کنار موضع سخیف 
روســیه نباید موضع امارات را در نظر نگرفت 
این امارات است که بر موضع خود اصرار کرده 
و از تمامی ابزارهای بین المللی هم اســتفاده 
می کند که ادعای مجعول اش نسبت به جزائر 
ســه گانه را در قطعنامه ها و بیانیه های پایانی 
نشست ها بگنجاند؛ باید تکلیف را با امارات و 
برخی کشــورهای عربی مشخص کرد. بحث 
روسیه یک طرف است ولی این امارات است 

که این بند و ادعاها را مکررا تکرار می کند.
رئیس کمیســیون امنیت ملی مجلس درباره 
موضع گیــری مجلس گفت: مــا حتما بحث 
موضع گیری دولت و اقدامات پیشــگیرانه و 
متقابل جمهوری اســامی ایران در خصوص 
این ادعاهای امارات و موضع گیری غیردوستانه 
روســیه را در مجلس شــورای اســامی و 
کمیســیون امنیت ملی پیگیــری می کنیم 
باید دولت اقدامــات لازم را در این خصوص 
انجام دهد که دیگر کشورها جرات گنجاندن 
بندهای جعلی را در بیانیه ها و قطعنامه های 

منطقه ای و فرامنطقه ای نکنند.
روسیه عذرخواهی نکند در روابطمان 

تجدید نظر خواهیم کرد
شهریار حیدری نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس در خصوص 
مواضع اخیر روســیه در رابطه با جزایر ســه 
گانه، اظهارداشت، دومین بار است که دولت 
روسیه چنین مواضعی را در رابطه با جزایر سه 
گانه ایران اتخاذ کرده درحالی که دور از شأن 
کشــوری مثل روسیه است که چنین اشتباه 
تاریخی را مرتکب شــود چراکه موضع گیری 
غیرمرتبط و غیرکارشناسی، شأن یک کشور 

را به شدت تنزل می دهد.
وی ادامــه داد: روســیه بیش از هر کشــور 
دیگری می داند که این جزایر ســه گانه جزء 
لاینفک ایران است اما به دنبال بهره برداری 
از موقعیت اقتصادی و انرژی کشورهای عربی 
و سوء استفاده از شرایط موجود برای انحراف 
جامعه جهانی از مشــکات داخلی خصوصا 
در جنگ با اوکراین اســت. درحالیکه اینگونه 
اظهارنظرهــا هیچ نتیجه ای ندارد جزء اینکه 

جایگاه بین المللی روسیه را تنزل می دهد.
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در رابطه با ورود کمیســیون 
امنیت ملی در رابطه با مواضع اخیر روســیه، 
گفت: ما در کمیســیون امنیت ملی حتما از 
وزیر امور خارجه دعوت کرده و این موضوع را 

مورد بررسی قرار خواهیم داد.
نماینده مردم ســرپل ذهاب و قصرشــیرین 
در مجلس خاطرنشــان کرد: اینگونه مواضع 
هیچگونه خللی در تمامیت ارضی ایران ایجاد 
نخواهد کرد اما روسیه باید درخصوص مواضع 
اخیر خود عذرخواهی کند درغیراینصورت در 
روابطمان با این کشــور تجدید نظر خواهیم 

کرد.
ایران آمادگی اعزام تعدادی معلم 

تاریخ برای آموزش به روس ها را دارد
نایب رئیس مجلس شورای اسامی با تاکید بر 
اینکه حکام عرب چشم طمع شان را از جزایر 
سه گانه همیشــه ایرانی بردارند، گفت: ایران 
آمادگی دارد تعــدادی معلم تاریخ و جغرافیا 
برای آموزش روس ها به روســیه اعزام کند تا 
برای جلســات بعدی، حکام عرب هر انشای 

غلطی را به خورد آنان ندهند.
مجتبــی  ذوالنوری در واکنش به بخشــی از 
بیانیه ششمین نشست مجمع همکاری عرب 
و روســیه گفت: ایران آمادگی دارد تعدادی 
معلم تاریخ و جغرافیــا برای آموزش روس ها 

به روسیه اعزام کند که سطح اطاعات آن ها 
نســبت به تاریخ ایران و منطقه تقویت شده 
تا برای جلسات بعدی، حکام عرب هر انشای 

غلطی را به خورد آنان ندهند.
وی ادامه داد: اگر حکام عرب ســر ســوزنی 
غیرت، شــجاعت، شــرف و عرق ملی دارند، 
ســرزمین صددرصــد عربی اســامی غزه و 
فلســطین را حفظ کنند و قدمی برای نجات 
زن و کودک و ناموس شان از تهاجمات رژیم 

صهیونیستی بردارند.
نایب رئیس مجلــس تاکید کرد: حکام عرب 
چشم طمع شان را از جزایر سه گانه همیشه 
ایرانی بردارند چون خدنگ غیور مردان ایرانی 
هر چشــم طمعی را کور خواهــد کرد؛ پس 
خوب است از سرنوشت صدام عبرت بگیرند؛ 
خودشــان هم می دانند که اگــر همه حکام 
مدعی جزایر سه گانه را وزن کنند با یک لنگه 

پوتین صدام هم برابری ندارند.
روسیه مراقب سوءاستفاده غرب از 

اشتباهاتش باشد
»محمدباقــر قالیباف« رئیس مجلس نیز روز 
جمعه با انتشــار مطلبی در صفحه شخصی 
خود در شبکه اجتماعی ایکس )توییتر سابق( 
نوشــت: »در برنامۀ هفتم، دولت به توســعه 
شهرستان بوموسی با محوریت جزایر ۳گانه در 
زمینه های مختلف بازرگانی، اقتصاد دریامحور، 
آموزش عالی، درمانی و...مکلف شده است. این 
پاسخ عملی ایران به امارات است که با جدیت 
دولت در اجرا، همگان بوموســایی متفاوت را 
بعنوان بخشی از سرزمین مادری مان خواهند 

دید.
قالیباف در ادامه نوشــت: »روابط با روســیه 
بر اســاس منافع ملی ایران و احترام متقابل 
تنظیم شده اســت. هرگونه ادعایی که قصد 
خدشه به تمامیت ارضی ایران را داشته باشد 
حتما خاف این اصول اســت، از سوی ایران 

برخاف این روابط ارزیابی شــده و با پاســخ 
جدی مواجه خواهد شد«.

رئیس مجلس در پایان نوشــت: »روسیه باید 
مراقب سوءاستفاده غرب از اشتباهاتش باشد.«

ابراهیم رضائی عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی نیز در ایکس نوشت: »بر سر 
تمامیت ارضی مان با هیچ کسی تعارف نداریم 
و جزایر سه گانه ما بخشــی جدایی ناپذیر از 
خاک ایران بوده، هســت و خواهد بود. اگر بنا 
بر توصیه برای مذاکره باشد ما هم روس ها را 
به مذاکره با ژاپن بر ســر جزایر کوریل دعوت 

می کنیم.«
مجتبی محفوظی نماینــده آبادان در فضای 
مجازی نوشت: »جهان فراموش نکند که شعار 
انقاب شکوهمند ما نه شرقی نه غربی بود و 
هست. روس ها و کل دنیا بدانند ما به ذره ذره 
خاک و آب و فضای کشورمان حساسیم و به 
احد الناســی اجازه مداخله در تمامیت ارضی 
مان را نمی دهیــم. حریف هم هرچه گنده تر 

برای ما هیجان انگیزتر است.«
ســیدنظام الدین موسوی ســخنگوی هیات 
رئیسه مجلس در ایکس نوشت: »خلیج تا ابد 
فارس و جزایر سه گانه تا ابد ایرانی اند. روسیه 
هم مثل امارات و آمریکا اگر به هر دلیلی غیر 
از ایــن بیندیشــد، ژاژ می خاید و غلط اضافه 

نشخوار می کند. والسام«
جلیل رحیمی جهان آبادی عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی نیز نوشــت: 
»از دســتگاه دیپلماســی انتظار داریم پاسخ 
سیاســی وحقوقی لازم در قبال بیانیه روسی 
- عربی پیرامون جزایر ســه گانه ایرانی را با 
قدرت و شــجاعت اعام کرده و اقدامات لازم 
در خنثی ســازی این رفتار خــاف امنیت 
و منافــع ملــی را انجام دهند ایــن اقدامات 
 جــز ایجــاد کاهش ســطح روابــط و تنش 

در منطقه حاصلی ندارد.«

واکنش نمایندگان به بیانیه مشترک کشورهای عربی و روسیه

از برگزاری درس تاریخ برای روس ها تا تجدیدنظر در روابط دوجانبه

افزایش قدرت دفاعی ایران
با الحاق ۷ دستاورد جدید نظامی به ارتش

فرمانــده نیروی دریایی ارتش گفت: الحاق مجموعه ای از ســامانه های مهم و 
حیاتی در منطقه سوم نبوت نداجا، موجب افزایش اقتدار و قدرت بازدارندگی و 

توانمندی رزمی ما بیش از گذشته خواهد شد.
امیر دریادار »شــهرام ایرانی« فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسامی 
ایران در مراسم رونمایی و الحاق دستاوردهای نداجا که در منطقه سوم نبوت 
نیروی دریایی ارتش برگزار شــد، اظهار کرد: نیــروی دریایی راهبردی ارتش 
با ارتفاع تــوان رزم و آمادگی عملیاتی ضمن حضــور در دریاهای آزاد دنیا و 
دریانوردی بلندمدت، در حقیقت عمق راهبردی و آینده نگری در قدرت دریایی 

توأم با حوزه نفوذ و هویت منطقه ای خود را تثبیت و گسترش داده است.
امیــر دریادار ایرانی افزود: الحاق مجموعه ای از ســامانه های مهم و حیاتی در 
منطقه سوم نبوت نداجا، موجب افزایش اقتدار و قدرت بازدارندگی و توانمندی 
رزمی ما بیش از گذشته خواهد شــد. فرمانده نیروی دریایی ارتش ادامه داد: 
ایران اســامی به عنوان یک کشور تمدن ساز اســامی، با تقویت مؤلفه های 
مختلف اقتدار و قدرت دریایی خود با رویکرد فرهنگ ایرانی اسامی و وحدت، 

کلیه مؤلفه های نظام بین الملل را با قدرت پیگیری می کند

ارتش

احمد وحیدی در حاشیه جلسه پاسخگویی به تماس های 
مردمــی در گفت وگو بــا خبرنگاران دربــاره بیانات اخیر 
رهبر انقــاب در امر انتخابات گفت: بیانات روز گذشــته 
رهبر انقاب درباره انتخابات بســیار کلیدی و مهم بود و با 
راهنمایی و تدابیر ایشان ما انشالله حرکت خیلی خوبی را 

در این حوزه خواهیم داشت.
وی با اشــاره به بحث اهمیت مجلس خبرگان و شــورای 
اســامی، افزود: جایگاه این دو مجلس در بیانات رهبری 
تعیین و تببین شــد و مولفه چهارگانــه ای که در ابتدای 
سال تاکید کردند را بیان فرمودند. مشارکت پرشور، رقابت 
واقعی، امنیت کامل و سامت جزو کلید واژه های اصلی بود 

که به ما یادآور شدند.
وی افزود: ما الان منتظر یک حرکت مهمی هســتیم که 
توسط همه دســتگاه ها و عموم مردم در این حوزه اتفاق 
بیفتنــد و همه در میدان باشــند و همــه بدانند که این 
مشارکت قوی یعنی مشارکت گسترده، یعنی ایران قوی، 
یعنی امنیت کامل یعنی عزت و تعالی کشور و بویژه نقطه 
تحول که ایشــان در بیانتشان اشاره فرمودند که مشارکت 

و انتخابات مــی تواند یک نقطه جدیــد بر مبنای تحول 
باشدهمگان باید تاش کنیم.

وزیر کشور گفت : وزارت کشور هم در این زمینه مسئولیت 
دارد در بحث اجرایی که به خوبی انجام می شــود و سایر 
دســتگاه هم و جناح های مختلف بیاینــد و در این زمینه 
مشــارکت کنند در حال حاضر زمینه آن فراهم است باید 
همه دلسوزان و فعالان اجتماعی اقتصادی و فرهنگی پا در 

میدان بگذارند تا این شاهد مشارکت پرشور باشیم.
وحیــدی ادامــه داد: ما تا این مرحلــه از همه طیف های 
سیاســی و سایق را در انتخابات داریم البته نتیجه نهایی 
۱۴ هیات نظارت اعام می کند و داوطلبانی که می توانند 
کار فعالیت خود را جدی تر دنبال کنند. رهبر انقاب هم 
در بیانات روز گذشته فرمودند که همه جناح ها و گروها و 
سایق باشند و ان شالله زمینه رقابت واقعی مدنظر رهبری 

فراهم شود.
وی گفت: در حال حاضر کار در مرحله نظارت هیات های 
اجرایی قرار دارد و مســئولیت برعهده آن هاست اما آنچه 
که بطور کلی مطلع هســتیم روند کار روند خوبی است و 
چنانچه بعد از اعام نتایج در ۱۴دی داوطلبی به هر دلیلی 
اعتراضی داشــته باشــد فرصت برای ثبت اعتراض دارد و 

مجددا بررسی خواهد شد.
وزیر کشــور درباره انتخابات الکترونیــک گفت: انتخابات 
الکترونیک مراحــل و گام های مختلــف دارد که یکی از 
گام های آن حوزه احراز هویت اســت کــه در این زمینه 
الکترونیکــی خواهد بود اما در اخــذ رای و حوزه های که 
امــکان الکترونیکی آن را داریم در حال مذاکره اســت و 

این که تهران باشد یا جای دیگر هنوز قطعی نشده است.

عباس عبدی، فعال سیاســی اصاح طلب در پاسخ به این 
سوال که رهبری بر انتخابات پرشور تاکید داشتند، با توجه 
به آنچه در پیش ثبت نام و ثبت نام نهایی داوطلبین و اعام 
نظر هئیت های اجرایی، شــاهد بودیم موضوع مشــارکت 
پرشور به چه صورت قابل انجام است، گفت: بله، این سوال 
مطرح اســت و من فکر می کنم که اگر دســت اندرکاران 
انتخابات بخواهند نکات مــورد نظر رهبری اجرا و محقق 
شــود، چاره ای ندارند جز اینکه در گام اول به قانون قبل 
برگردند و امــکان ثبت نام دوباره فراهم شــود. همچنین 
هیأت های اجرایی را تغییر داده و رویکردهایشان را نسبت 
به رد و تایید صاحیت ها و مشارکت انتخاباتی اصاح کنند.
وی گفت: این حرف درســت اســت که انتخابات ضعیف 
موجب تشــکیل مجلس ضعیف می شــود، ولی انتخابات 
ضعیف محصول سبد ضعیف نامزدهای انتخاباتی است. در 
واقع هنگامی که سبد قوی برای نامزدها و برنامه ها وجود 
نــدارد، طبیعتا مردم هم مشــارکت انتخاباتی نمی کنند. 
کســی برای خرید اجناس کم کیفیت و غیرلازم در صف 
نمی ایســتد و پول خود را حرام نمی کند. مشارکت مردم 
تابع کیفیت سبدی اســت که نامزدهای انتخاباتی در آن 
قرار دارند. بنابراین با این وضعیت و شرایط کنونی طبیعی 
اســت که مجلسی بهتر از مجلس موجود و حتی در اندازه 
این مجلس هم شــکل نمی گیرد و مجلــس موجود هم 
ضعیف ترین، ناموفق ترین مجلس بعد از انقاب است و اگر 
همین مسیر انتخاباتی جلو برود، مجلس بعدی هم از الان 

وضعیتش معلوم است.
عبدی در پاســخ به این ســوال که برای ادامــه دار بودن 
جمهوریت نظام، با توجه به فرمایشات رهبری چه کسانی 

باید این شــرایط را فراهم کننــد، نقش مجریان و ناظران 
انتخاباتی تا چه اندازه مهم اســت، گفت: من نمی دانم چه 
کسانی هستند، اما فکر می کنم صحبت های رهبری روشن 
اســت، حاکمیت به هر شــکلی و هر کسی که مسئولش 
است، باید شرایطی فراهم کند تا مردم راغب باشند در این 
انتخابات شرکت کنند. باید محصول کالایی عرضه کنند که 

مردم راغب باشند تا آن را بخرند.
این فعال سیاسی اصاح طلب تاکید کرد: با این حال انگار 
برنامه ای وجود دارد که اصا برنامه ای نباشــد و تعدادی از 
افراد و نامزدهای منفرد و بدون ارتباط تشکیاتی و بدون 
داشتن برنامه می آیند، شعارهای پوچ و بی معنی می دهند 
و بعد هم به مجلس رفتــه و دنبال کارچاق کنی و گرفتن 
ماشین شاسی بلند می روند یا به قوانین اصل ۸۵ متوسل 
می شــوند یا کارهای دیگری می کننــد که هیچ نتیجه و 
خیری برای مردم ندارد و برنامه ایجابی هم ندارند. بنابراین 
بعید می دانم با ادامه وضعیت کنونی انتخابات؛ مردم به آن 
پاسخ مثبت دهند و حکومت باید خودش تعیین کند که 

چگونه می خواهد این مسأله را حل کند؟

وزیر کشور: 

همه طیف ها و سلایق را تا این مرحله در انتخابات داریم
عباس عبدی:

انتخابات ضعیف محصول سبد ضعیف نامزدهاست


